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Въпросник на вниманието на кандидатите за членове на Комисията    BG 
 

ВЪПРОСНИК НА ВНИМАНИЕТО НА КАНДИДАТА ЗА ЧЛЕН 

НА КОМИСИЯТА 

Тереса РИБЕРА  

Изпълнителен заместник-председател по въпросите на чистия, 

справедлив и конкурентоспособен преход  

 

 

1. Обща компетентност, европейска ангажираност и лична независимост 

Кои аспекти от Вашата квалификация и опит са особено подходящи, за да изпълнявате функциите на 

член на Комисията и да работите за общия европейски интерес, по-специално в областта, за която 

бихте отговаряли? Как ще допринасяте за изпълнението на политическите насоки на Комисията? Как 

ще осъществявате интегрирането на принципа на равенство между половете и как ще включите 

перспектива за равенство между половете във всички области на политиката от Вашия портфейл? Как 

ще прилагате интегрирането на въпросите, свързани с младежта? 

Какви гаранции за Вашата независимост можете да предоставите на Парламента и по какъв начин ще 

гарантирате, че Ваши минали, настоящи или бъдещи дейности няма да породят съмнения във връзка с 

изпълнението на задълженията Ви в рамките на Комисията? 

През цялата си професионална кариера съм била ангажирана с подкрепата за общото европейско благо, 

най-вече като държавен служител. Убедена съм, че е важно икономическите политики да бъдат съгласувани 

с политиките в областта на околната среда, за да се осигурят социални ползи, икономически просперитет, 

повече конкурентоспособност и добро управление на околната среда. За извършването на стабилна и 

ефективна трансформация в икономиката е необходима масова подкрепа от страна на обществото, основана 

на диалог и широк консенсус. 

 

Действително, като заместник министър-председател на Испания и министър на екологичния преход, в 

качеството ми на министър на околната среда и в качеството ми на генерален директор на испанската 

служба по изменението на климата посветих енергията си за изграждането на мостове между различните 

гледни точки и очаквания, за да се осигури напредък и да се продължи напред. Посветих усилията си на 

преодоляването на пречки, съгласуването на позиции, преплитането на множество променливи и търсенето 

на решения, замислени от цялостна перспектива.  

 

Участвайки активно в преговорите по въпросите на климата разбрах, че за сложните предизвикателства са 

необходими многоизмерен подход и интегрирането на различни дисциплини (енергетика, климат, околна 

среда, промишленост, финанси...). Благодарение на опита като директор на Института за устойчиво 

развитие и международни отношения (IDDRI) имах възможност да допринеса с идеи за формулиране на 

добре балансираното споразумение за климата, постигнато от международната общност в Париж през 

2015 г. 

 

Оцених колко е важно да се изготвят и поддържат солидни споразумения, както и колко е важно да се 

признаят нашите взаимозависимости. Най-важното, дадох си сметка, че най-силно засегнатите от 

политиките, трябва неизменно да бъдат включени в процеса на вземане на решения. За прехода към нов 

промишлен и икономически модел са необходими нови подходи и особено внимание към засегнатите най-

силно. 

 

Предизвикателствата, пред които сме изправени днес, и тези, които трябва да предвидим, когато 

проправяме пътя за бъдещето, не могат да бъдат преодолени изолирано, тъй като всички тези реалности са 
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взаимосвързани. Поради това считам, че комисарите на ЕС трябва да работят като единен екип с общ 

стратегически подход, основан на равновесие и единомислие. 

 

Като европейски комисар ще изпълнявам политическите насоки за периода 2024—2029 г. на новоизбрания 

председател въз основа на силното убеждение, което е в основата на моята професионална и политическа 

кариера: изграждането на мостове и насърчаването на диалога са най-подходящото средство за постигане 

на целите, които сме си поставили. 

 

Вярвам, че тези умения са особено полезни в настоящата ситуация, в която трябва да бъдем още по-единни, 

за да се справим с предизвикателствата пред ЕС, в контекста на силна глобална конкуренция, за да намерим 

най-добрите начини да подобрим конкурентоспособността на нашата промишленост, добре 

функциониращ пазар и решителни действия за предоставяне на правилен отговор на очакванията на 

гражданите в съответствие с нашите ценности.  

Както се подчертава в докладите на Енрико Лета и Марио Драги, за да постигнем успех в настоящата 

глобална среда, се нуждаем от добре функциониращ единен пазар с цел да повишим просперитета, да 

защитим потребителите и да изградим привлекателна екосистема за инвестиции, иновации, чиста 

промишленост и заетост, за да сме конкурентоспособни по света. 

Като европейски комисар ще заема неотклонна позиция по отношение на политиките за равенство между 

половете. Обещавам, че моите екипи ще спазват този принцип и че ще работя за преодоляване на 

неравенството между мъжете и жените. Поемам ангажимент да гарантирам заедно с останалите членове 

на колегиума, че интегрирането на принципа на равенство между половете ще е от основно значение за 

нашия чист, справедлив и конкурентоспособен преход.  

 

Ангажирам се да работя с колегите си комисари, за да гарантирам, че обещанието на ЕС за просперитет 

ще бъде изпълнено за по-младите ни поколения. Дължим го на настоящите и бъдещите поколения, за да 

допринесем за една здрава планета. Поради това трябва да интегрираме още повече измерението на 

справедливостта между поколенията в нашите политики, за да не бъде пренебрегнат никой, включително 

в области като уменията и жилищното настаняване. Ангажирам се също да гарантирам едни и същи 

стандарти в целия Европейски съюз за хуманно отношение към животните, както и тяхното 

последователно прилагане, като същевременно се обърне внимание на устойчивостта, етичните, научните 

и икономическите съображения и очакванията на потребителите. В международен план трябва да 

продължим да насърчаваме високи световни стандарти. 

 

Няма конфликти между моите лични и професионални траектории и отговорностите, които бих поела като 

европейски комисар. Нямам частни интереси нито във финансовия, нито в корпоративния свят. Напълно 

осъзнавам отговорността, която поемам, и няма, нито ще има нещо по моя път, което да ме отклони от 

принципа на неутралност. Ще съм ангажирана напълно с общото благо на европейските граждани. Ако в 

бъдеще възникне ситуация на потенциален конфликт на интереси при изпълнението на задълженията ми 

като член на Комисията, ще информирам незабавно председателя Фон дер Лайен. 

 

Аз съм дисциплиниран и почтителен човек, запозната и ангажирана съм с целите и компетентностите, 

определени в Договорите на ЕС. През цялата си кариера съм спазвала и ще продължа да спазвам 

поверителност с дължимата грижа и независимост. Ще остана вярна на защитата и изпълнението на 

Договорите на ЕС и ще действам от позиция на неутралност и независимост спрямо интересите на 

отделните държави членки, включително тази, която предложи моята номинация.  

 

2. Управление на портфейла и сътрудничество с Европейския парламент  

Можете ли да се ангажирате, че ще информирате надлежно Парламента за Вашите действия и тези 

на поверените Ви служби? В какво отношение смятате, че носите отговорност пред Парламента? 

Какви конкретни ангажименти имате готовност да поемете по отношение на взаимодействието си с 

Парламента и присъствието си в Парламента, както в комисия, така и в пленарна зала, а също и по 

отношение на прозрачността, сътрудничеството и предприемането на ефективни последващи действия 

във връзка с позиции на Парламента и негови искания за законодателни инициативи? Имате ли 

готовност да предоставяте своевременно на Парламента информация и документи във връзка с 

предвидени инициативи или текущи процедури при условия на равнопоставеност със Съвета? 
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Поемам ангажимент да информирам редовно Европейския парламент за областите, за които отговарям. 

Ако бъда одобрена, ще гарантирам, че този подход се прилага последователно в рамките на моя ресор, в 

тясно сътрудничество с други членове на колегиума и съответните служби, по-специално с членовете на 

Комисията в звеното „Чист, справедлив и конкурентоспособен преход“, за да се гарантира прозрачност и 

информационен поток с Парламента. 

 

Ще поема отговорност и ще давам отчет за решенията, вземани в рамките на Комисията като колегиален 

орган. Още по-важно, ще направя това с уважение към гражданите в Европа. Ще посещавам редовно 

държавите членки, включително области извън техните столици.  

 

Заедно трябва да работим по-бързо и по-задълбочено за устойчивия просперитет и 

конкурентоспособността на Европа. Трябва да се стремим към чист, справедлив и конкурентоспособен 

преход, който да е от полза за всички граждани, гарантиращ, че пазарите функционират по-добре за 

европейските потребители и предприятия. За това е необходимо да бъдат използвани всички налични 

инструменти при пълно зачитане на Договорите на ЕС по съгласуван и координиран начин.   

 

Важна роля ще играе политиката в областта на конкуренцията, наред с други съответни инструменти на 

политиката в ЕС и на национално равнище. Като осигурява справедливи и еднакви условия на конкуренция 

на единния пазар, тя допринася за по-ниски цени, по-бързи иновации и по-устойчива икономика. 

Политиката в областта на конкуренцията спомага Европа да стане по-конкурентоспособна в световната 

икономика, по-специално в по-иновативните сектори, и подкрепя ЕС в прехода към неутралност по 

отношение на климата. Същото важи и за справедливия преход: осланянето на конкурентни пазари ще ни 

помогне да постигнем целите си по-бързо, по-справедливо и по-ефективно, като никой и нито едно място 

няма да бъдат пренебрегнати.  

 

Ще работя в тясно сътрудничество с Европейския парламент и ще участвам в открит, структуриран диалог, 

основан на взаимно доверие. Ще гарантирам прозрачност относно обосновката на политиките, 

икономическия контекст и цялостния замисъл на правилата и решенията ни. В този контекст се ангажирам 

да участвам редовно в заседанията на комисиите и дискусиите в пленарната зала по теми от моя ресор, 

както и лично да вземам участие във важни тристранни преговори.  

 

Заедно с моите служби ще бъда готова да участвам в неформални дискусии с членовете на ЕП чрез 

работните групи на комисиите и откритите заседания на координаторите, организирани от секретариата 

на съответните комисии, както и да провеждам двустранни диалози с членове на Европейския парламент. 

 

Ще продължа да използвам всички налични средства, за да информирам и ангажирам заинтересованите 

страни и обществеността. Всяко важно предложение за политика ще бъде предмет на обществена 

консултация.  

 

Уверена съм, че ще работим заедно в атмосфера на пълно взаимно доверие. Можете да разчитате на мен. 

 

Новоизбраният председател Фон дер Лайен пое ангажимент нейната Комисия да предприеме последващи 

действия във връзка с резолюциите на Парламента. Аз също подкрепям напълно тази цел. В тази връзка 

ще организирам, когато е целесъобразно, провеждането на структуриран диалог с Вашата институция за 

обсъждане на начините за постигане на напредък по всяка от резолюциите по член 225, попадаща в обхвата 

на моята компетентност, която Вашата институция би могла да приеме, и ще предприема необходимите 

мерки Комисията да отговаря на тези резолюции в срок от 3 месеца от тяхното приемане.  
 

Въпроси от комисията по икономически и парични въпроси: 

Държавна помощ 

3. Задачата Ви е да разработите нова рамка за държавна помощ като част от „Пакта за чиста 

промишленост“. Как възнамерявате да намерите правилния баланс между подкрепата за промишлената 

политика, поддържането на лоялна конкуренция и еднаквите условия на конкуренция? Отчитате ли 

рисковете от фрагментиране на единния пазар, произтичащи от различното фискално пространство на 

държавите членки? Какви предпазни мерки предвиждате, за да се предотвратят нарушения на пазара и 

икономики с по-малък фискален капацитет?  
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В съответствие с Договорите държавната помощ следва да бъде насочена към неефективност на пазара и 

следва да се избягват свръхкомпенсиране, изтласкване на частното финансиране и други ненужни 

нарушения на конкуренцията на единния пазар. Като изпълнителен заместник-председател ще прилагам 

тези принципи, като гарантирам равно третиране на всички държави членки. Изцяло се ангажирам с 

осигуряването на еднакви условия на конкуренция в Европейския съюз, които са основа за чист, 

справедлив и конкурентоспособен преход. През последните години политиката в областта на държавните 

помощи даде възможност на европейската икономика и нейните предприятия да се справят с 

последователни кризи. Тя също така претърпя значително развитие с цел привеждане в съответствие с 

целите на политиката на ЕС, включително създаване на условия за екологичния и цифровия преход и 

осигуряването на устойчивост.  

Въз основа на това през последния мандат Комисията одобри над 450 милиарда евро под формата на 

помощ в областта на енергетиката и околната среда от държавите членки в допълнение към около 

800 милиарда евро държавна помощ в контекста на енергийната криза. Съществуващите правила за 

държавна помощ вече предоставят многобройни възможности за подкрепа на екологизирането и 

декарбонизацията на икономиката на ЕС, широко използвани от държавите членки. Сега трябва да 

постигнем по-голям и по-бърз напредък в правоприлагането, за да достигнем общите си цели.  

За да се справи с предизвикателството, свързано с декарбонизацията, ЕС трябва да действа заедно, като 

мобилизира колективни ресурси и европейски вериги за създаване на стойност, за да се насърчат 

икономиите от мащаба за икономически ефективен, основан на иновациите и справедлив преход. Убедена 

съм, че единният пазар е най-добрият актив на Европа. Не можем да си позволим надпревара за субсидии 

между държавите членки, в която по-големите и по-богати държави членки изместват по-малките и по-

бедни държави. Необходимо е да насърчаваме устойчивите промишлени екосистеми в полза на целия ЕС 

и трябва да продължим да насърчаваме икономическото развитие на по-слабо развитите райони в ЕС, като 

предоставяме стимули за продуктивни инвестиции, насърчаващи европейското сближаване.  

Опростяването и ускоряването на процедурите за оценка на държавната помощ също ще бъдат приоритет. 

Не можем да си позволим да забавим обществената подкрепа за енергийния преход или мерките за 

декарбонизация на европейската промишленост и за осигуряване на нейната конкурентоспособност. В 

този дух и като част от моето писмо за определяне на ресора, ще разработя нова рамка за контрол на 

държавната помощ, за да се даде възможност на държавите членки да предоставят бърза и ефективна 

държавна помощ като част от Пакта за чиста промишленост. Тази рамка ще се основава на опита от 

Временната рамка при кризи и преход и ще има следните цели: i) допълнително ускоряване на 

разгръщането на производството на енергия от възобновяеми източници; ii) внедряване на декарбонизация 

на промишлеността и енергийна ефективност, по-специално за енергоемките сектори и iii) осигуряване на 

достатъчен производствен капацитет за чисти технологии в Европа, особено когато съществува риск от 

отклоняване на такива инвестиции към трети държави поради наличните там субсидии. По този начин ще 

гарантирам запазването на целите за сближаване и целостта на единния пазар. 

Сливания 

4. Какви промени може да включва „новият подход към политиката в областта на конкуренцията“ и 

как той може да бъде по-добре съгласуван с промишлената политика? Доволна ли сте от актуалното 

състояние на прилагането на Регламента за сливанията? Бихте ли подкрепили възможностите на 

Комисията да разглежда и сливания под прага за уведомяване? Как ще защитите нашите новатори в ЕС 

от „придобиванията убийци“ или придобиванията на установени в ЕС предприятия от чуждестранни 

държавни предприятия, подкрепяни и субсидирани от техните правителства по начин, който правилата 

на единния пазар на ЕС забраняват на субектите от ЕС?  

В предишния мандат вече беше извършена много работа, за да се гарантира, че всички инструменти в 

областта на конкуренцията (контрол върху сливанията, антитръстовите правила и държавната помощ) са 

насочени към защита на лоялната конкуренция и са в съответствие с целите за екологична, цифрова и 

устойчива икономика на ЕС. Комисията добави нови инструменти за справяне с нововъзникващите 

предизвикателства на единния пазар, по-специално контролиращите достъпа предприятия (Акт за 

цифровите пазари) и нарушаващите ефекти от чуждестранните субсидии (Регламента за чуждестранните 

субсидии). Необходими са обаче повече действия, за да се справим с предизвикателствата, пред които е 

изправена икономиката на ЕС. Тези нови инструменти трябва да бъдат изцяло приложени. Конкуренцията 

и други политики, като например промишлената, търговската или бюджетната политика, имат допълваща 

роля за насърчаване на дългосрочната конкурентоспособност и икономическия растеж. Както се признава 
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в доклада на Марио Драги, няма конкурентоспособност без ефективна конкуренция в условията на пазарна 

икономика. Правилното прилагане на политиката в областта на конкуренцията следва да доведе до повече 

иновации и може да гарантира, че европейската промишлена политика е по-ефикасна и ефективна, като 

спомогне за определянето на правилните стимули.  

 

Ако бъда одобрена за изпълнителен заместник-председател, в съответствие с политическите насоки на 

председателя Фон дер Лайен и моето писмо за определяне на ресора, ще продължа да модернизирам 

политиката в областта на конкуренцията, като се съсредоточа върху три общи ключови цели.  

 

Първо, значително ще опростя и ускоря процесите, за да бъдат ефективни в настоящата динамична среда. 

Не можем да си позволим да забавим необходимата обществена подкрепа за енергийния преход, водещ до 

по-ниски цени, или мерките за декарбонизация на европейската промишленост, благодарение на които тя 

остава конкурентоспособна в световен мащаб. В тези области трябва още да опростим условията за 

одобряване на държавна помощ. Също така не можем да си позволим неоправдано дълги антитръстови 

разследвания, по време на които дружествата продължават да се възползват от своите антиконкурентни 

практики. Трябва да станем по-ефективни, като преценим какви следва да бъдат характеристиките на една 

евентуална актуализация на процедурните правила въз основа на текущата оценка на процедурната рамка 

за антитръстовите разследвания. Разбира се, това е процес, в който Европейският парламент следва да 

продължи да участва активно. И накрая, трябва да гарантираме, че сме достатъчно гъвкави, за да прилагаме 

политиката в областта на конкуренцията в настоящата цифрова реалност. Цифровият преход е от основно 

значение за възобновяването на растежа на производителността в Европа и навременните действия за 

поддържане на отворени и добре функциониращи пазари са от ключово значение както за новите цифрови 

участници, така и за разпространението на цифрови решения в цялата ни икономика. 

 

Второ, ще укрепя и ще насоча по-добре правоприлагането в областта на конкуренцията. Например ще 

гарантирам, че правилата в областта на конкуренцията се прилагат стриктно и че нашите действия са 

насочени към мерките за помощ или бизнес практиките, които в най-голяма степен нарушават 

конкуренцията. От друга страна, ще предоставя предварителни насоки и ще намаля бюрокрацията за 

държавите членки при прилагането на безпроблемни публични мерки и ще спомогна за насърчаващото 

конкуренцията сътрудничество между предприятията. Също така ще настоявам за стриктно прилагане на 

Акта за цифровите пазари, като оформя политиката на Комисията по отношение на този важен нов 

инструмент, за да се постигнат конкретни резултати за европейските предприятия и крайни потребители. 

 

Трето, ще гарантирам по-нататъшно ефективно привеждане на политиката в областта на конкуренцията в 

съответствие с приоритетите на ЕС. Това, разбира се, включва принос към Пакта за чиста промишленост 

за устойчива и конкурентоспособна европейска икономика и задълбочаване на нашия единен пазар. Това 

включва също насърчаване на инвестициите чрез работа с други членове на колегиума, за да се приведат 

в съответствие критериите, които дават възможност за съчетаване на частното финансиране, 

финансирането от ЕС и националното финансиране по най-ефективния начин.  

По-специално по отношение на контрола върху сливанията ЕС традиционно възприема положително 

становище за пазарната консолидация и ползите, които тя може да осигури — с ясното изключение на 

случаите, когато консолидацията значително възпрепятства ефективната конкуренция, по-специално 

защото води до прекомерна пазарна мощ, която може да навреди на цялата икономика на ЕС, включително 

на МСП и, разбира се, на потребителите. Въпреки че тази основна цел да не позволяваме прекаленото 

натрупване на пазарна мощ трябва да се запази, контролът на ЕС върху сливанията трябва да продължи да 

се развива, за да обхване съвременните нужди и динамика, като глобализацията, цифровизацията, 

устойчивостта, иновациите и издръжливостта. Следва да се вземат предвид промените в ефективния 

мащаб на инвестиционните дейности или в географския обхват на операциите на конкурентните 

дружества. Следва да се обърне внимание на готовността на клиентите с течение на времето да обмислят 

нови доставчици, които са разработили продукти в други региони, или да придадат стойност на по-

надеждни местни доставчици. Необходимо е непрекъснато адаптиране, за да може контролът върху 

сливанията в ЕС да продължи да бъде ключов фактор за конкурентоспособността на дружествата от ЕС 

при пълно зачитане на Договорите, включително когато извършват дейност на световните пазари или 

когато световни участници започват да навлизат на европейските пазари. Въпреки че това развитие се 

осъществява в значителна степен чрез практиката на вземане на решения, от съществено значение е 

основополагащата правна рамка да остане модерна и подходяща за целта.  

Поради това поемам ангажимент да изпълнявам задачата в писмото си за определяне на ресора за 

модернизиране на политиката в областта на конкуренцията, по-специално за контрол върху сливанията, 

като пристъпя към преглед на Насоките за хоризонталните сливания в съответствие с моето писмо за 
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определяне на ресора. Целта ми е да гарантирам, че контролът върху сливанията придава необходимата 

тежест на нуждите на икономиката на ЕС и отразява общите цели на политиката и пазарните реалности, 

включително възможната ефективност. Това ще бъде преглед, при който иновациите, инвестициите и 

устойчивостта ще бъдат сред основните движещи сили.  

Успоредно с това съм решена бързо да намеря най-добрия начин да се гарантира, че „придобиванията 

убийци“ на целеви дружества с нисък или никакъв оборот, но с висок конкурентен и иновативен 

потенциал, няма да избегнат контрола съгласно правилата на ЕС за сливанията само защото не отговарят 

на основаните на оборота прагове за уведомяване. Това е от ключово значение за защитата на иновациите 

и бъдещата конкурентоспособност в ЕС. За тази цел ще разгледам всички варианти, без да създавам 

ненужна допълнителна административна тежест или правна несигурност за дружествата.  

 

Отделно от това ще прилагам стриктно Регламента за чуждестранните субсидии, за да защитя единния 

пазар от нарушаващи конкуренцията субсидии от държави извън Европа, по-специално частта от това 

законодателство, която се прилага за концентрациите. По този начин силно ще настоявам за еднакви 

условия на конкуренция в световен мащаб за европейските дружества, заедно с другите членове на 

колегиума и държавите членки, отговарящи за други инструменти, като например скрининг на преките 

чуждестранни инвестиции и инструменти за търговска защита. 

Доклад „Драги“ 

5. Ще предприемете ли стъпки за разработване на „нов инструмент в областта на конкуренцията“, 

както се предлага в доклада на г-н Драги, за да се решат структурните проблеми в областта на 

конкуренцията, като се обърне специално внимание на чувствителните категории потребители? 

Изпълнението на кои други предложения в областта на конкуренцията в докладите „Лета“ и „Драги“ 

бихте подкрепили? Каква следва да бъде ролята на политиката в областта на конкуренцията за справяне 

с инфлационната динамика? 

Както в доклада на Енрико Лета, така и в този на Марио Драги се подчертава значението за 

конкурентоспособността на ЕС на задълбочаването на единния пазар чрез насърчаване на конкуренцията 

и поддържане на еднакви условия на конкуренция. Напълно подкрепям неотложната цел за задълбочаване 

на единния пазар, включително по отношение на ключови стратегически сектори, с цел постигане на 

мащабност. Също така съм напълно съгласна, че подкопаването на правилата в областта на конкуренцията 

подкопава и движещите сили на растежа, инвестициите и европейската конкурентоспособност. Ако бъда 

одобрена за изпълнителен заместник-председател, ще се съсредоточа върху модернизирането и 

укрепването на правоприлагането в областта на конкуренцията в съответствие с моето писмо за 

определяне на ресора, както и върху внимателното разглеждане на препоръките в двата доклада. 

 

В предложението за „нов инструмент в областта на конкуренцията“ от доклада на професор Драги се 

обръща внимание на структурните проблеми на някои пазари, които могат да породят опасения, например 

по отношение на негласното договаряне, уязвимостта на потребителите или прекомерните зависимости, 

без това да води до явно нарушаване на правилата за конкуренция. Вярвам, че си струва да обмислим 

задълбочено как с един нов механизъм за проучване на пазара би било възможно да се идентифицират 

такива проблеми в конкретни области и как той би спомогнал за тяхното разрешаване по ефективен от 

гледна точка на ресурсите начин, в сътрудничество със съответните пазарни оператори и в допълнение 

към съществуващите инструменти на правото на ЕС и националното право в областта на конкуренцията, 

които наскоро бяха подсилени с Акта за цифровите пазари и Регламента за чуждестранните субсидии. 

Референтният показател за всеки „нов инструмент в областта на конкуренцията“ следва да бъде, че той 

може ефективно да постига резултати, без да отслабва правоприлагането срещу нарушения на 

съществуващите правила в областта на конкуренцията, нито съществено да намалява предвидимостта за 

предприятията.  

 

И накрая, въпреки че прилагането на законодателството в областта на конкуренцията не е само по себе си 

антиинфлационен инструмент и не може пряко да влияе на инфлационните фактори, като оскъдицата или 

ръста на търсенето, с него може да се гарантира, че пазарните оператори не се възползват от шокови 

ситуации, за да увеличават цените над конкурентните равнища или да поддържат изкуствено високи цени, 

когато пазарните обстоятелства се върнат към нормалните условия и цените трябва отново да спаднат. 

Чрез насърчаване на конкурентни и достъпни пазари политиката на ЕС в областта на конкуренцията може 

да спомогне за предотвратяване на увеличенията на цените или за улесняване на намаляването на цените. 

Това е от значение за ключови пазари, които са застрашени от прекомерна зависимост от един или много 



 

 – 7 –   

малко доставчици. Ако бъда одобрена за моята длъжност, възнамерявам да обърна сериозно внимание на 

такива ситуации. 

 

Въпроси от комисията по околна среда, обществено здраве и безопасност на храните 

6. Какви конкретни стъпки ще предприемете, за да гарантирате пълното и навременно прилагане на 

достиженията на правото на ЕС в областта на околната среда и Зеления пакт, по-специално във връзка 

със законодателството „Подготвени за цел 55“? Как ще изпълните тази задача „по най-простия и 

справедлив начин и в диалог с всички заинтересовани страни“, както е посочено във Вашето писмо за 

определяне на ресора, като същевременно се гарантира конкурентоспособността, като се отчита и 

специфичното положение на МСП и се гарантира справедлив преход? Какви оставащи пропуски и какви 

регулаторни несъответствия или припокривания виждате все още в Европейския зелен пакт и 

свързаните с него политики и какви конкретни действия ще предприемете за преодоляването им? 

По време на последния си мандат Комисията предложи безпрецедентна правна рамка за насочване на ЕС 

към неутралност по отношение на климата до 2050 г. Приемането на такава амбициозна рамка в контекста 

на глобални кризи, като пандемията от COVID-19 и избухването на войната в Украйна, е свидетелство за 

ангажимента Европа да се превърне в първия неутрален по отношение на климата континент. Ако бъда 

одобрена, ще работя в тясно сътрудничество със съответните членове на колегиума за редовно наблюдение 

на изпълнението, за да гарантираме постигането на поставените цели. Това ще бъде допълнено, въз основа 

на добрия опит до момента, с диалози по изпълнението, в които ще се говори със заинтересованите страни 

с подход от гледна точка на веригата за създаване на стойност, включително регионите и местните 

общности и финансовите и социалните партньори. Когато е необходимо, можем да подготвим насоки и 

действия по правоприлагане, ако е целесъобразно. Възнамерявам да си сътруднича тясно с комисарите по 

въпросите на икономиката и производителността и по въпросите на изпълнението и опростяването, като 

наблюдавам стрес тестовете на достиженията на правото на ЕС в областта на моята отговорност. В този 

контекст ще работим със заинтересованите страни, за да установим пропуските, несъответствията и 

ненужната регулаторна тежест.  

 

Ще работя в тясно сътрудничество с държавите членки при финализирането и изпълнението на 

националните планове в областта на енергетиката и климата (НПЕК), които са от основно значение за 

осъществяването на целите по „Подготвени за цел 55“ на място, като посочвам пропуските в прилагането 

на рамката от страна на държавите членки.  

 

За политиките в областта на околната среда ще работя с държавите членки и други заинтересовани страни 

за определяне на ключовите области, които се нуждаят от структурни реформи за отстраняване на 

продължаващото несъответствие. Ще изслушвам държавите членки, регионите, гражданите и 

предприятията, за да изградя доверие и да гарантирам, че законите дават резултати на гражданите. Ще 

търся мерки за укрепване на административния капацитет на всички равнища — национално, регионално 

и местно — и ще подкрепям лицата, отговарящи за изпълнението, да се учат взаимно от опита си. Въпреки 

че превенцията е по-добра от лечението, в нашата съвместна работа със съответните комисари няма да се 

колебаем да използваме и производства за установяване на неизпълнение на задължения. Ще се 

съсредоточим върху структурните и системните проблеми, свързани с неспазването, при които действията 

на Комисията в областта на правоприлагането имат най-голяма добавена стойност. По-специално ще 

гарантираме, че директивите на ЕС са транспонирани изцяло и правилно.  

 

Освен това, ако бъда одобрена, ще обърна специално внимание на предстоящото законодателство за 

изпълнение и делегираното законодателство. Избягването на ненужната административна тежест, 

спазването на принципа на еднократност на докладването и предотвратяването на дублирането на 

изискванията за докладване ще бъдат ключови въпроси, които трябва да се наблюдават. Опростяването 

означава подобряване на европейските политики и постигане на целите на политиката по възможно най-

малко обременяващ и икономически най-ефективен начин, за което са необходими взаимно подкрепящи 

се и съгласувани политики. Излишно е да се споменава, че новите актове следва да бъдат пример за 

опростено, бързо и ефективно законодателство. 

 

За да постигнем целите в областта на климата и околната среда за 2030 г., ще работя съвместно с 

изпълнителния заместник-председател по въпросите на просперитета и промишлената стратегия и с 

комисарите, работещи под мое ръководство, за да представя избрани нови предложения и инициативи, 

включително тези, свързани с Пакта за чиста промишленост, акта за кръговата икономика, акта за 
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механизъм за ускоряване на промишлената декарбонизация, пакета за химическата промишленост и 

природните кредити, наред с други. 

 

7. Какви конкретни действия ще предложите, за да се гарантира съгласуван подход към чист, справедлив 

и конкурентен преход, и как виждате връзките между тези три аспекта на Вашия портфейл? Какви 

конкретни нови действия планирате да предложите като благоприятна рамка в подкрепа на 

постигането на целите в областта на климата, включително като част от Пакта за чиста 

промишленост, и които да обхващат всички сектори на икономиката? Как планирате да създадете по-

рационализирана и подкрепяща регулаторна и инвестиционна среда за насърчаване на благоприятни за 

климата инвестиции и иновации, както и на внедряването на чисти технологии, като се гарантира 

справедлив преход за всички? Какви мерки ще предложите за мобилизиране на необходимите инвестиции 

за този преход, включително за МСП, за да се подкрепят всички участващи заинтересовани страни, по-

специално предприятията, работниците и домакинствата? Каква е Вашата позиция относно 

целенасоченото изменение на регламента за определяне на стандарти за емисиите на CO2 от леки и 

лекотоварни автомобили? 

Екологичният преход предлага значителни възможности за растеж за европейската икономика и ЕС 

показа, че БВП може да се увеличи, докато емисиите на CO2 намаляват. Този преход обаче поражда и 

предизвикателства и несигурност за много сектори и работници. Ако бъда одобрена, ще си сътруднича с 

изпълнителния заместник-председател по въпросите на хората, уменията и подготовката, за да гарантирам, 

че нашите инициативи са добре съгласувани и че съответните служби на Комисията работят заедно, за да 

направят прехода на Европа към чиста енергия успешен, при което нито един човек или място да не бъдат 

пренебрегнати. В съответствие с правните му цели прилагането на Социалния фонд за климата следва да 

подкрепя най-уязвимите. 

Що се отнася до Пакта за чиста промишленост за укрепване на конкурентоспособността на 

промишлеността на ЕС и ускоряване на декарбонизацията на Европа, възнамерявам да работя с 

изпълнителния заместник-председател по въпросите на просперитета и промишлената стратегия. Пактът 

за чиста промишленост трябва да бъде всеобхватен и да обедини инструментите на ЕС за просперитет, 

конкурентоспособност, декарбонизация и социална справедливост, като изгражда полезни взаимодействия 

между тях. Пактът за чиста промишленост ще се съсредоточи върху укрепването на икономическата 

обосновка за декарбонизацията и върху подпомагането на промишлеността в усилията ѝ за иновации и 

разрастване. Той ще представи набор от инициативи, насочени към, наред с другото, опростяване на 

административните процеси за декарбонизация на промишлеността, създаване на рамка за развитие на 

водещи пазари и мобилизиране на частно финансиране за прехода. Социалното въздействие на 

декарбонизацията ще се управлява адекватно със/чрез следните два компонента: справедлив преход 

(териториално/регионално равнище) и честен преход (по-широки въпроси, свързани с разпределението, на 

политиката в областта на климата). Ще разработим план за действие относно достъпни цени на енергията 

за предприятията и домакинствата, като разгледаме всички компоненти на цените на енергията 

(включително данъчното облагане на чистата енергия и на енергията и финансовите пазари за енергийни 

стоки), за да се преодолее едно от основните неблагоприятни конкурентни условия на ЕС, както и акт за 

механизъм за ускоряване на промишлената декарбонизация, насочен към енергоемките отрасли. Този акт 

ще подкрепи разработването, производството и разпространението на европейските чисти технологии в 

промишлеността и ще ускори процесите на планиране, възлагане на обществени поръчки и издаване на 

разрешения, по-специално за прехода на енергоемките отрасли. Партньорствата за чиста търговия и 

инвестиции ще укрепят отношенията ни с държавите партньори с взаимна полза. По този начин ще се 

създаде рамка, благоприятстваща вземането на правилните инвестиционни решения за постигане на 

целите на ЕС в областта на климата. В съответствие с моето писмо за определяне на ресора и както е 

посочено в отговора ми на въпрос 3, ще разработя и нова рамка за държавна помощ, за да се даде 

възможност на държавите членки да предоставят бърза и ефективна държавна помощ, като същевременно 

се избягват свръхкомпенсиране, изтласкване на частното финансиране и други ненужни нарушения на 

конкуренцията на единния пазар. Пактът за чиста промишленост следва да създаде подходящи условия за 

i) превръщане на нашата стратегия за декарбонизация в източник на растеж и качествени работни места, 

ii) подпомагане на дружествата да бъдат конкурентоспособни в световен мащаб в секторите на чистите 

технологии и iii) гражданите да се възползват от прехода. Европейската промишлена политика изисква 

социален диалог и съвместна отговорност на предприятията. 
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Държавите членки полагат основите за силно конкурентоспособна икономика на ЕС, но за да се справят с 

предизвикателството, свързано с декарбонизацията, е необходимо ЕС да действа заедно, а не като 27 

отделни държави членки, като използва колективен капацитет за постигане на икономии от мащаба, 

иновации и разходно ефективен преход.  

Както е посочено в отговора ми на въпрос 5, ще работя в тясно сътрудничество с държавите членки, за да 

гарантирам, че те финализират своите национални планове в областта на енергетиката и климата възможно 

най-скоро. Това ще допринесе за предложението за цел в областта на климата за 2040 г. 

За прилагането на съществуващата правна рамка ще е необходим значителен принос от частни финансови 

средства. В рамките на колегиума ще работя за разработването на икономически най-ефективната 

комбинация от частни, национални средства и средства на Съюза с цел по-голямо въздействие за постигане 

на необходимата декарбонизация. Комисията също така ще предложи нов Европейски фонд за 

конкурентоспособност, за да се гарантира, че инвестираме в иновациите и технологиите, които ще 

оформят нашата икономика и ще стимулират преходите ни, включително екологичния преход. В 

съответствие с писмото за определяне на ресора това следва да бъде свързано с важните проекти от 

общоевропейски интерес (ВПОИ) и да ги подкрепя. 

Що се отнася до регламента за определяне на стандарти за емисиите на CO2 от леки и лекотоварни 

автомобили, той е ключова част от постигането на целта на ЕС за намаляване на емисиите на парникови 

газове с най-малко 55 % до 2030 г. в сравнение с 1990 г. и на целта за неутралност по отношение на климата 

до 2050 г. Необходими са амбициозни политики, за да се гарантира бързо и достатъчно намаляване на 

емисиите от всички сектори, включително транспорта. В този контекст в стандартите за емисиите на CO2 

от нови леки и лекотоварни автомобили се определят ясни цели от 2030 г. нататък и цел за намаляване със 

100 % от 2035 г. нататък. Електрификацията и чистите горива трябва да бъдат на разположение. Както е 

посочено в политическите насоки: постигането на неутралност по отношение на климата до 2050 г. ще 

изисква широк набор от иновативни технологии в различни области — от мобилността до 

енергетиката. Така например целта за неутралност по отношение на климата до 2035 г. за 

автомобилите създава предвидимост за инвеститорите и производителите. Постигането на тази цел 

ще изисква технологично неутрален подход, при който горивата на основата на електроенергия ще 

получат своята роля, чрез целево изменение на регламента като част от предвидения преглед. Това се 

подчертава и в писмото за определяне на ресора до члена на Комисията по въпросите на климата, нулевите 

нетни емисии и чистия растеж.  

 

8. Как ще гарантирате ефективна координация с изпълнителния заместник-председател по въпросите 

на просперитета и промишлената стратегия, както и с членовете на Комисията, работещи под Ваше 

ръководство, за да изпълнявате задачите, посочени във Вашето писмо за определяне на ресора? Какви 

конкретни инициативи ще предложите във връзка с целта в областта на климата за 2040 г., околната 

среда, чистата кръгова икономика и справедливия преход? Как ще гарантирате съгласуваност между 

чистия преход и постигането на целите в областта на климата и биологичното разнообразие, от една 

страна, и политиката в областта на конкуренцията, от друга страна? 

Ако бъда одобрена за изпълнителен заместник-председател, ще гарантирам ефективна координация с 

изпълнителния заместник-председател по въпросите на просперитета и промишлената стратегия, както и 

със съответните комисари, за да изпълнявам задачите, посочени в моето писмо за определяне на ресора. 

За да постигна това, ще установя редовни срещи с комисарите и служителите с цел проследяване на 

напредъка, съгласуване на целите и насърчаване на сътрудничеството, като използвам експертния опит на 

службите на Комисията. Също така ще провеждам редовни диалози със заинтересованите страни, от 

промишлеността до местните органи и от финансовите институции до потребителите, за да оценя 

напредъка. Ще се стремя към тясно и надеждно партньорство с Европейския парламент и съответните му 

комисии и членове, както и със Съвета и държавите членки, като всички трябва да работят заедно.  

  

По отношение на целта в областта на климата за 2040 г., която е разгледана по-подробно в отговора ми на 

въпрос 9, ще разчитам на констатациите от подробната оценка на въздействието, придружаваща 

съобщението относно препоръчаната цел в областта на климата за 2040 г. В тази оценка се подчертава 

необходимостта всички сектори да допринесат за постигането на целта в областта на климата за 2040 г. по 

балансиран и икономически ефективен начин. Темпът на декарбонизация във всеки сектор обаче зависи 

от наличието на решения без въглеродни емисии.  
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За да проправя пътя към неутралност по отношение на климата и към Пакта за чиста промишленост, ще 

работя с други членове на колегиума, за да осигуря съгласуваност между политиките, включително 

достъпа до чиста енергия, възможностите за финансиране, създаването на водещи пазари, търговската 

политика, политиката в областта на конкуренцията, политиките за кръгова икономика, както и политиките 

в областта на климата и данъчното облагане.  

 

Актът за кръговата икономика също ще бъде ключов елемент от усилията ни за декарбонизация на 

икономиката и за подкрепа на конкурентоспособността на промишлеността. Този акт ще насърчи по-

устойчив модел на производство, като направи вторичните материали по-привлекателни. След като 

постигнахме успех в отделянето на икономическия растеж от емисиите, сега трябва да го отделим от 

използването на първични ресурси. Насърчаването на кръговостта ще обхване и разработването на 

регулаторна рамка за насърчаване на по-кръгово използване на въглерод, генериране на поглъщания на 

въглерод и повторно използване на въглерода в икономиката на ЕС по устойчив начин.  

 

Възнамерявам да работя с изпълнителния заместник-председател по въпросите на просперитета и 

промишлената стратегия относно пакета за химическата промишленост, за да се гарантират опростяване и 

по-бързи процедури. 

Също така ще координирам работата по стратегията за устойчивост на водните ресурси с цел повишаване 

на устойчивостта на водните ресурси на територията на ЕС и в различните икономически сектори. Основен 

акцент ще бъде поставен върху достъпността на чистата вода за всички като част от програмата за 

справедлив преход, както и върху водната ефективност и конкурентоспособността на свързаните с водата 

отрасли. 

 

Що се отнася до управлението на земята, една цялостна визия може да доведе до смекчаване на 

последиците от изменението на климата, както и до създаване на по-устойчиво на изменението на климата 

селско стопанство, подобряване на устойчивостта на добива, увеличаване на биологичното разнообразие 

и засилване на здравето на почвите. Тази визия има за цел и по-нататъшното интегриране на 

биоикономиката на ЕС в кръговостта. 

 

Както е посочено в отговора ми на въпрос 16, само здрави и устойчиви гори ще могат да произвеждат 

биомасата, необходима в неутрална по отношение на климата икономика, и същевременно да предоставят 

незаменимите екосистемни услуги, като например поглъщанията на въглерод и биологичното 

разнообразие. Съгласно рамката на ЕС за сертифициране на поглъщанията на въглерод ще работя с 

колегите си за разработване на методики за признаване на устойчивото използване на биомасата и за 

интегриране на тези инициативи в разработването на стратегията за биоикономиката. 

 

И накрая, екстремните горещини, суша, горски пожари и други крайни метеорологични явления се 

засилват поради изменението на климата и ще стават по-чести и разрушителни. Ако това не бъде взето 

предвид в нашия избор на политики, конкурентоспособността и социалното сближаване ще пострадат. Ето 

защо ще работя с комисаря по въпросите на климата, нулевите нетни емисии и чистия растеж по нов 

европейски план за адаптиране към изменението на климата с цел защита на критичната инфраструктура 

на транспорта и веригата на доставки, както и на приноса на природния капитал, от рисковете, свързани с 

климата.  

Една от основните ми отговорности, ако бъда одобрена за изпълнителен заместник-председател, ще бъде 

съчетаването на целите в областта на климата и биологичното разнообразие с конкурентоспособността. За 

тази цел са необходими предвидимост за извършване на стопанска дейност в Европа и извън нея, 

стратегически подход, подкрепа и пазарни стимули, както е посочено в отговора ми на въпрос 7. 

По отношение на съгласуваността с политиката в областта на конкуренцията: на първо място, позволете 

ми да подчертая, че в съответствие с Договорите за ЕС съм поела ангажимент за независимо и 

безпристрастно разглеждане на отделни случаи в областта на конкуренцията, при пълно зачитане на 

целостта и поверителността на разследванията. Политиката в областта на конкуренцията, разбира се, е част 

от инструментите на Европейския съюз. Ако бъда одобрена за моята роля, ще гарантирам, че политиката 

в областта на конкуренцията ще допринесе, наред с други инструменти на политиката, за постигането на 

общите цели, като например прехода към чиста енергия, включително целите в областта на климата и 

биологичното разнообразие. Регулирането и прилагането на законодателството в областта на 

конкуренцията трябва да вървят заедно и да се подсилват взаимно по съгласуван начин. Например в 

миналото правоприлагането в областта на конкуренцията предизвика и допълни регулаторни инициативи 
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в много области, задълбочаващи единния пазар, и е от съществено значение регулаторните предложения 

да се основават на стабилна политика в областта на конкуренцията. Поради тази причина виждам много 

полезни взаимодействия между различните области от моя портфейл при пълно зачитане на Договорите. 

Въпроси от комисията по промишленост, изследвания и енергетика:  

9. Каква е визията Ви за Вашия портфейл извън писмото за определяне на ресора и какво бихте искали 

да бъде вашето наследство? Какви законодателни предложения и други инициативи ще предложите на 

колегиума на членовете на Комисията за приемане през следващите пет години, и по-специално през 

първите 100 дни? Как ще гарантирате, че тези предложения, както и прилагането на съществуващото 

законодателство, ще засилят европейската конкурентоспособност? Възнамерявате ли да основете тези 

законодателни предложения на специални оценки на въздействието? Какви други мерки ще предложите, 

за да се гарантира чист, социален, справедлив и конкурентен преход, особено в най-засегнатите 

сектори? Какви са Вашите планове по-специално за „Пакта за чиста промишленост“? Как планирате 

да насочите работата по прилагането на съществуващата правна рамка за постигане на целите за 

2030 г. и да подготвите, след приемането на целта за намаляване на емисиите за 2040 г., нова схема за 

постигане на нулеви нетни емисии до 2050 г., която да гарантира стабилност и предвидимост за 

европейските дружества и инвеститори, намаляване на цените на енергията и 

конкурентоспособността? Какви благоприятстващи мерки ще предложите, за да помогнете на 

дружествата от ЕС да постигнат целта за нулеви нетни емисии? Какви мерки предвиждате за 

преодоляване на годишния недостиг на частни и публични инвестиции в размер на около 800 милиарда 

евро, установен в доклада „Драги“, включително чрез Европейския фонд за конкурентоспособност? Как 

възнамерявате да засилите участието на гражданите в работата си? 

 

Ако бъда одобрена, моят мандат ще се съсредоточи върху съчетаването на конкурентоспособността и 

декарбонизацията, така че чистият преход да се превърне в източник на растеж и просперитет за ЕС. ЕС 

трябва да се стреми към чист, справедлив и конкурентоспособен преход, който да е от полза за всички 

граждани, гарантиращ, че пазарите функционират по-добре за европейските потребители и предприятия, 

както и за планетата. Европа следва да остане първостепенна дестинация за инвестиционни възможности, 

които осигуряват стабилни, ориентирани към бъдещето качествени работни места със силна промишлена 

екосистема. Ще координирам програмата за декарбонизация със съответните членове на колегиума и ще 

прилагам политика в областта на конкуренцията, която е в съответствие с общите цели на ЕС, като 

гарантирам еднакви условия на конкуренция. На всеки етап ще работя в партньорство с промишлеността, 

социалните партньори, включително в регионите и местните общности, и всички заинтересовани 

страни. Вярвам, че декарбонизацията и конкурентоспособността са неделими цели и те трябва да бъдат 

постигнати по справедлив начин. 

Както беше подчертано в доклада на Марио Драги, декарбонизацията може да бъде движеща сила на 

конкурентоспособността, ако всички политики са добре съгласувани. Това означава, че трябва да 

гарантираме, че нашите политики са разработени по начин, с който да се генерират полезни 

взаимодействия и да се избегнат несъответствия. Трябва да подкрепим декарбонизацията на нашата 

промишленост чрез иновации, като превърнем прехода в конкурентно предимство. Няма да осигурим 

дългосрочната конкурентоспособност на Европа, ако не преминем от вносни изкопаеми горива към чиста, 

конкурентоспособна и кръгова икономика. И това трябва да стане незабавно. Ще гарантирам, че 

задействаме всички основни лостове, с които разполагаме, за да стимулираме прехода към чиста енергия: 

подобряване на бизнес средата; мобилизиране на публични и частни инвестиции; намаляване на цените на 

енергията. Задействайки тези лостове, ще гарантирам спазването на принципите на пропорционалност, 

субсидиарност и по-добро регулиране, включително чрез широки консултации и оценки на въздействието, 

и по-специално като отчитам нуждите на МСП и малките дружества със средна пазарна капитализация. 

За да постигнем нашите цели в областта на климата, отправната точка е пълното прилагане на 

съществуващото законодателство за намаляване на емисиите с най-малко 55 % до 2030 г. В същото време 

трябва да осигурим по-дългосрочна траектория за прехода към чиста енергия. Във връзка с това ще 

подкрепям комисаря по въпросите на климата, нулевите нетни емисии и чистия растеж при изготвянето 

на законодателно предложение за целта в областта на климата за 2040 г. скоро след започването на новия 

мандат. След като бъде договорена, целта за 2040 г. ще бъде в основата на новия национално определен 

ангажимент за намаляване на емисиите на ЕС съгласно Парижкото споразумение. При изготвянето на 

рамката в областта на климата за периода след 2030 г. ще гарантирам, че се обръща специално внимание 

на осигуряването на ефективност на разходите, повишаването на конкурентоспособността на ЕС в 

световен мащаб и създаването на условия за справедлив преход.  
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Ще работя в тясно сътрудничество с колегите си по Пакта за чиста промишленост, за да се улесни 

декарбонизацията и да се повиши конкурентоспособността, както е посочено в отговора ми на въпрос 7. 

Що се отнася до държавната помощ, ще представя предложения за опростяване и насочване на 

прилагането на политиката в областта на конкуренцията и за гарантиране на съответствие с приоритетите 

на ЕС, както е посочено в отговора на въпрос 4.  

 

Нуждите от финансиране на декарбонизацията на промишлеността са значителни, но те представляват 

необходима инвестиция в конкурентоспособността в дългосрочен план, както и в сравнение с разходите, 

които бихме платили, ако не предприемем никакви действия. Частното финансиране ще покрие и следва 

да покрива повечето нужди. За да постигнем това, трябва: i) да задълбочим частните капиталови пазари, 

както се предлага в докладите на Енрико Лета и Марио Драги; ii) да увеличим финансирането за устойчиво 

развитие, особено финансирането на прехода и iii) да гарантираме възможността за банково финансиране 

на инвестициите за декарбонизация. Публичните средства следва да стимулират частните инвестиции, за 

да се отговори на значителните нужди на европейската промишленост. Държавите членки имат различен 

бюджетен капацитет, което прави контрола върху държавната помощ от решаващо значение за лоялната 

конкуренция и сближаването в рамките на Съюза, като същевременно се насърчава постигането на целите 

на обществената политика.  

Стриктното прилагане на нашите съществуващи политики и правни изисквания е от решаващо значение 

за превръщането на частното финансиране в реални частни инвестиции. Ще се стремя да създам 

възможности за по-ефективно съчетаване на частни и национални средства и средства от Съюза, за да се 

постигне мащабът на финансиране, необходим за предизвикателството, свързано с декарбонизацията. 

Бюджетът на ЕС е един от основните катализатори на европейската конкурентоспособност и ще работя с 

други имащи отношение членове на колегиума, за да гарантирам, че инвестициите са насочени към 

европейска инфраструктура и приоритети за нулеви нетни емисии. Следващата многогодишна финансова 

рамка ще предостави възможност за по-нататъшно насърчаване на тези усилия чрез укрепване на 

конкурентоспособността на европейската промишленост и гарантиране на справедлив преход. Както е 

посочено в политическите насоки за новия колегиум, Комисията ще представи нов Европейски фонд за 

конкурентоспособност като част от нашето предложение за нов и увеличен бюджет в следващата 

многогодишна финансова рамка. В съответствие с писмото за определяне на ресора това следва да 

подкрепи важните проекти от общоевропейски интерес (ВПОИ). По линия на този фонд ще се инвестира 

в стратегически технологии, включително чисти технологии, и в усилия за декарбонизация, за да 

гарантираме, че разработваме стратегически технологии и ги произвеждаме тук в Европа. Изграждането 

на бъдещия Европейски фонд за конкурентоспособност още предстои. Трябва да започнем с отговора на 

въпроса „какво искаме да финансираме“, за да видим след това „по какъв начин“ най-добре можем да 

постигнем целите си по разходно ефективен начин и да имаме максимални резултати по места. Това ще 

позволи нашето финансиране да окаже по-голямо въздействие. Ще използваме силата на нашия бюджет 

за привличане на частни инвестиции и намаляване на свързания с тях риск в преследване на общите ни 

цели. 

Като мощна хоризонтална политика политиката в областта на конкуренцията следва да допринася, наред 

с други съответни инструменти на политиката, за постигане на основната цел до 2050 г. да се превърнем в 

конкурентоспособна и устойчива неутрална по отношение на въглеродните емисии икономика. За тази цел 

се нуждаем от повече конкуренция по всички съответни параметри, а не от по-малко. Ако бъда одобрена 

за изпълнителен заместник-председател, ще модернизирам допълнително политиката в областта на 

конкуренцията, за да гарантирам, че с нея ще продължи да се улеснява конкурентоспособността на 

дружествата от ЕС, като същевременно се стремя да отстоявам принципите на правовата държава и 

принципа на равно третиране.  

 

10. Смятате ли, че настоящите правила за държавна помощ гарантират в достатъчна степен лоялната 

конкуренция в целия Съюз? Как възнамерявате да гарантирате, че новият подход към политиката в 

областта на конкуренцията и новата рамка за държавна помощ ще насърчат въвеждането на чиста и 

възобновяема енергия, енергийната ефективност, инвестициите в промишлеността и достатъчен 

производствен капацитет за чисти технологии, като същевременно ограничат външните зависимости, 

засилят конкурентоспособността на ЕС и защитят европейската промишленост от външна нелоялна 

конкуренция в съответствие с правилата на СТО и вътрешния пазар? Какво е Вашето мнение относно 

констатациите на Комисията по отношение на нелоялното субсидиране на електрически превозни 

средства с акумулаторни батерии от Китай и временните изравнителни мита, наложени върху вноса на 

тези превозни средства? Какви мерки ще предложите за справяне с конкретните предизвикателства, 
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пред които са изправени европейските МСП и малките дружества със средна пазарна капитализация? 

Какви мерки ще предложите за привличане на частни инвестиции и предотвратяване на офшорното 

преместване на икономическата и промишлената дейност?  

 

Както е посочено в отговорите на въпроси 3 и 4, моята цел ще бъде ускоряване и насочване на 

правоприлагането в областта на държавните помощи и по-нататъшно адаптиране на политиката в областта 

на държавните помощи към дългосрочните цели за изпълнение на Пакта за чиста промишленост и 

допринасяне за европейската конкурентоспособност. В този контекст, както беше посочено в доклада на 

Марио Драги, следва да използваме поуките от правилата за държавната помощ, въведени в отговор на 

кризите, и да насърчаваме координираната помощ на равнището на ЕС, за да се ограничи рискът от 

фрагментиране на единния пазар. 

В по-широк план ще модернизирам и допълнително ще укрепя правоприлагането в областта на 

конкуренцията, като гарантирам, че то подкрепя европейските предприятия да въвеждат иновации, да се 

конкурират, да играят водеща роля в световен мащаб и да допринасят за постигането на по-широките цели 

на настоящата Комисия. 

Вярвам в многостранното сътрудничество. Реформираната СТО е част от решението за световен 

просперитет. Следва да продължим да защитаваме конкурентоспособността и устойчивостта на ЕС, като 

използваме пълния обхват на инструментариума на Комисията за справяне с предизвикателствата на 

световната икономика. Например ще прилагам стриктно Регламента за чуждестранните субсидии, за да 

защитя единния пазар от нарушаващи конкуренцията субсидии от държави извън Съюза, за да се 

гарантират еднакви условия на конкуренция за всички дружества, извършващи дейност на единния пазар, 

като същевременно пазарът остава отворен за търговия и инвестиции с трети държави. Ще гарантирам, че 

Регламентът за чуждестранните субсидии се прилага по съгласуван начин с всички други съответни 

инструменти в нашия инструментариум за постигане на общите ни цели. Освен това ще работим и за 

възстановяване на еднаквите условия на конкуренция в световен мащаб чрез сближаване на правилата за 

конкуренция на други форуми извън СТО, като Организацията за икономическо сътрудничество и 

развитие и Международната мрежа по конкуренция. 

 

Трябва да гарантираме, че ЕС продължава да бъде място за производство на задвижвани с акумулаторна 

батерия електрически превозни средства (BEV) и че съхраняваме производствения капацитет на ЕС в 

сектор, който е от жизненоважно значение за екологичния преход на ЕС и нашите цели в областта на 

климата. Антисубсидийното разследване на BEV се основаваше на солидни факти и доказателства и беше 

проведено в съответствие с правилата на СТО. Комисията работи за намиране на договорено решение за 

случая на BEV, което да е в съответствие със СТО, ефективно и приложимо. Този случай не е заместител 

на нашата автомобилна промишлена стратегия. В перспектива трябва да проведем по-широка 

стратегическа дискусия относно бъдещето на автомобилната промишленост в ЕС, като използваме по 

съгласуван начин всички инструменти на политиката в нашия инструментариум, за да постигнем преход 

и да гарантираме екологосъобразна, конкурентоспособна и добре функционираща верига за създаване на 

стойност в автомобилната промишленост в Европа.  

Що се отнася до МСП, от съществено значение е те да бъдат привлечени, за да може екологичният и 

цифровият преход на Европа да бъде успешен. Ето защо правилата за държавната помощ предоставят 

по-голяма гъвкавост на държавите членки да подкрепят МСП, например с рисково финансиране и като 

цяло с по-високи равнища на помощ. Освен това контролът на ЕС върху сливанията защитава МСП, като 

предотвратява повишаването на цените и загубата на качество и иновации. Стриктното прилагане на 

антитръстовите и антикартелните правила спомага за защитата на МСП от изтласкване от пазара от 

страна на предприятия с господстващо положение и гарантира, че те могат да се възползват от 

справедлив достъп до пазарите в полза на заинтересованите страни и потребителите. Ще работя в тясно 

сътрудничество с изпълнителния заместник-председател по въпросите на просперитета и промишлената 

стратегия, на когото председателят на Комисията възложи задачата за определяне на МСП въз основа на 

информацията от неотдавнашната оценка. Важен приоритет ще бъде по-нататъшното улесняване на 

участието и достъпа на МСП до важни проекти от общоевропейски интерес (ВПОИ). Освен това ще 

гарантирам, че ефективното прилагане на антитръстовото законодателство върви ръка за ръка със 

стриктното прилагане на Акта за цифровите пазари, за да се гарантира, че европейските технологични 

стартиращи предприятия имат истински шанс да успеят на тези пазари.  

 

11. Какви действия предвиждате за намаляване на цените на енергията в краткосрочен, средносрочен и 

дългосрочен план и за премахване на зависимостта на ЕС от изкопаеми горива? Какво ще направите, за 
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да се ускори постепенното премахване на вноса на газ от Русия? Кои според Вас са основните фактори 

за нестабилността на цените на енергията в ЕС и какви конкретни мерки според Вас следва да бъдат 

предприети, за да се гарантира, че цените са конкурентни, реактивни с оглед на пазара и достъпни? Как 

ще гарантирате, че предприятията и домакинствата се възползват от по-ниските производствени 

разходи за енергия от възобновяеми източници? Каква роля следва да играят ВПОИ по отношение на 

производството на енергия и междусистемната свързаност и как може да бъде отпуснато 

допълнително финансиране за тяхното изпълнение? Как виждате ролята на технологичната 

неутралност в контекста на енергийните доставки и цените на енергията? Какво е Вашето мнение за 

ядрената енергия и малките модулни реактори (SMR)? 

 

По-високите и нестабилни цени на енергията са една от най-големите спирачки за нашата 

конкурентоспособност и способността на нашите промишлени отрасли да растат, както се подчертава в 

доклада на Марио Драги. Ако бъда одобрена, ще направлявам работата в Европейската комисия по 

осигуряване на енергия на достъпни цени и прекратяване на нашата зависимост от изкопаемите горива, 

като започнем с постепенното премахване на изкопаемите горива, които ЕС все още внася от Русия. Ще 

работя с колегите си комисари, особено с комисаря по въпросите на енергията и жилищата, за да се 

стимулират инвестициите в инфраструктура за чиста енергия и да се преодолее енергийната бедност в цяла 

Европа. Вярвам, че най-добрата ни стратегия за осигуряване на финансова достъпност на енергията е да 

завършим прехода към чиста енергия и да изградим стабилен енергиен съюз възможно най-бързо. За тази 

цел Комисията ще представи план за действие за достъпна енергия като част от Пакта за чиста 

промишленост, който ще обхване всички компоненти на цените на енергията, включително данъчното 

облагане и финансовите пазари, разработването на споразумения за закупуване на електроенергия и 

двупосочни договори за разлика за енергийните пазари в Европа. Ще предложим и пътна карта за 

прекратяване на вноса на енергийни ресурси от Русия. Това ще бъде придружено и от преглед на 

архитектурата на ЕС за енергийна сигурност. И накрая, ще съсредоточим усилията си върху изпълнението 

на неотдавнашната реформа на структурата на пазара на електроенергия, разширяването на 

възобновяемите енергийни източници в енергийната система и повишаване на енергийната ефективност.  

 

Милиони хора вече се възползват от предимствата на евтините възобновяеми енергийни източници като 

произвеждащи потребители или като част от енергийните общности и трябва да гарантираме, че повече 

хора продължават да го правят. Потребителите на електроенергия отбелязаха спад в цените на стойност 

100 милиарда евро през периода 2021—2023 г. благодарение на производството на електроенергия от 

новоинсталирани слънчеви фотоволтаични и вятърни мощности. Това трябва да продължи и да се 

разраства. Ще гарантирам, че държавите членки ще ускорят и опростят процедурите за издаване на 

разрешения, ще намалят бюрократичната тежест и надлежно ще прилагат правните разпоредби за 

внедряване на възобновяеми енергийни източници в новите сгради, както и в санираните сгради. Нашите 

данъчни и ценови политики за използването на енергия следва да бъдат приведени в съответствие с 

дългосрочните ни цели за устойчивост, като същевременно допринасят за преодоляване на недостига в 

нашата конкурентоспособност. Постепенното премахване на субсидиите за изкопаеми горива е от 

съществено значение за тази цел, както и за повишаване на енергийната ефективност. 

 

Определянето на рамка за управление, подходяща за гъвкава, интегрирана и цифровизирана европейска 

енергийна система, ще бъде от ключово значение за завършване на трансформацията и декарбонизацията 

на нашия производствен микс. Ето защо ще обърна специално внимание на прегледа на Регламента за 

управлението.  

 

Увеличаването на производството на електроенергия от възобновяеми източници изисква модернизирана 

електроенергийна мрежа, както и решения за гъвкавост на предлагането и търсенето и за съхранение, за 

да се разпространят ползите от евтината енергия от възобновяеми източници във всички часове на деня. 

Ще работя с комисаря по въпросите на енергията и жилищата, за да представя стратегическа пътна карта 

за цифровизацията и изкуствения интелект в енергийния сектор. Ще мобилизираме и рамката за 

трансевропейските енергийни мрежи, за да продължим подкрепата за ключова трансгранична енергийна 

инфраструктура за проекти, като проектите от общ интерес. Също така активно ще съдействам за 

изпълнението на тези ключови инфраструктурни проекти чрез групите на високо равнище на Комисията 

за регионално сътрудничество. Подобряването на взаимната свързаност между мрежите на държавите 

членки е от съществено значение не само за по-ефективното управление на прехода, но и за 

разпространението на ползите в цяла Европа.  

 

Важните проекти от общоевропейски интерес (ВПОИ) са жизненоважен инструмент за колективно 

инвестиране в технологиите и инфраструктурите на бъдещето, създавайки промишлени иновации и 
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динамика и положителни странични ефекти за европейската икономика като цяло. Това е в основата на 

тяхната съвместимост с държавната помощ. Те са от решаващо значение за намирането на европейски 

решения и за подкрепата на държавите членки за проекти за енергийна инфраструктура със свободен 

достъп, ако се прецени, че са от голямо значение за ЕС. По отношение на производството на енергия ВПОИ 

могат да спомогнат за повишаване на равнището на иновации в различните чисти технологии и да повишат 

например енергийната или ресурсната ефективност в различни сектори (например в одобрения ВПОИ в 

областта на технологиите за изчисления в облак и периферни изчислителни технологии). Правилата за 

ВПОИ насърчават съфинансирането на национални мерки със средства от ЕС и могат да се възползват от 

финансиране, пренасочено в рамките на платформата за стратегически технологии за Европа (STEP). 

Предстоящият Европейски фонд за конкурентоспособност следва да подкрепя ВПОИ.  

Ще разчитам на съобщението относно препоръчаната цел в областта на климата за 2040 г. и на 

констатациите от подробната оценка на въздействието. Нуждаем се от максимална ефективност при 

внедряването на различните технологии — както утвърдени, така и нови технологии, които биха могли да 

подпомогнат ЕС в постигането на неговата декарбонизация след 2030 г., като същевременно се зачитат 

прерогативите на държавите членки по отношение на енергийния микс в съответствие с член 194 от 

Договора.  

Що се отнася до нисковъглеродната ядрена енергия, следва да се отбележи, че през февруари 2024 г. 

Комисията даде началото на промишлен алианс, за да улесни сътрудничеството между заинтересованите 

страни на равнището на ЕС, да ускори внедряването на малки модулни реактори и да гарантира стабилна 

верига на доставка в ЕС, включително квалифицирана работна сила. Това ще мобилизира 

производствените мощности и иновационния капацитет на ЕС с цел ускоряване на внедряването на 

първите проекти за малки модулни реактори в ЕС до началото на 2030 г. съгласно най-високите стандарти 

за ядрена безопасност, управление на отпадъците, екологична устойчивост и конкурентоспособност на 

промишлеността. 

 

Въпроси от комисията по заетост и социални въпроси: 

12. Вашият портфейл обхваща чистия, справедлив и конкурентен преход, който според писмото за 

определяне на ресора трябва да бъде „в полза на хората и техните работни места“. Сред Вашите 

отговорности обаче почти не се споменават социалните аспекти на справедливия преход. Как планирате 

да работите с кандидата за изпълнителен заместник-председател г-жа Роксана Мънзату? Какви 

конкретни мерки ще предприемете, за да гарантирате, че най-уязвимите домакинства са защитени и че 

преходът е от полза за работниците, че техните права се зачитат и насърчават, както и че няма да 

има пренебрегнати в прехода? Ще представите ли инициатива за предвиждане и управление на 

промените в сферата на труда в контекста на справедливия преход?  

Какви конкретни мерки ще предприемете в програмата за по-добро регулиране, за да гарантирате 

зачитането на достиженията на правото на ЕС в областта на трудовото право и да осигурите по-

добри трудови права и социални стандарти?  

По-специално, с оглед на националните социални планове във връзка с климата, които се очакват до юни 

2025 г., как ще гарантирате, че Социалният фонд за климата не само предоставя краткосрочна подкрепа 

на уязвимите домакинства, но и води до дългосрочни промени за извеждане на хората от енергийната и 

транспортната бедност? С изтичането на срока на действие на Фонда за справедлив преход през 2027 г. 

с какви конкретни мерки планирате да съпътствате предприятията и работниците в прехода към 

неутралност по отношение на климата? Как възнамерявате да допринесете за Съюза на уменията? 

Ако бъда одобрена, ще работя, за да гарантирам, че климатичните, икономическите и социалните цели 

вървят ръка за ръка, като се съсредоточа върху защитата на най-уязвимите, постигането на съвместен 

напредък, така че всеки да може да се възползва от възможностите, предлагани от прехода, и ще 

насърчавам ориентиран към хората преход. Новият Пакт за чиста промишленост ще подкрепи устойчивите 

и конкурентоспособни отрасли, като същевременно ще насърчи качествените работни места. Освен това 

пътната карта за качествени работни места, която ще бъде разработена от изпълнителния заместник-

председател, отговарящ за хората, уменията и подготовката, заедно със социалните партньори, ще 

гарантира справедлив преход. Тя ще подкрепя справедливото заплащане, високите стандарти за 

здравословни и безопасни условия на труд, добрите условия на труд, обучението и справедливия 

професионален преход за работниците и самостоятелно заетите лица, по-специално чрез увеличаване на 

обхвата на колективното договаряне.  
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За да гарантирам, че най-уязвимите домакинства са защитени и никой няма да бъде изоставен, ще работя 

с изпълнителния заместник-председател, отговарящ за хората, уменията и подготовката, по първата по 

рода си стратегия на ЕС за борба с бедността. Тази стратегия ще разгледа първопричините за бедността по 

всеобхватен начин. Осигуряването на достъп до основни услуги, включително енергия и транспорт, е от 

ключово значение за гарантиране на справедлив екологичен преход. Предстоящият европейски план за 

жилищно настаняване на достъпни цени също ще играе решаваща роля в подкрепа на санирането и достъпа 

до финансово достъпни и енергийно ефективни жилища. 

 

Социалният фонд за климата (СФК) ще предоставя подкрепа на уязвимите домакинства, уязвимите 

ползватели на транспорт и уязвимите микропредприятия да се справят със социалното въздействие на 

новата схема за търговия с емисии (СТЕ2) върху сградите и автомобилния транспорт, по-специално по 

отношение на енергийната и транспортната бедност. Ще подкрепям изпълнителния заместник-

председател, отговарящ за хората, уменията и подготовката, за насочване на програмирането и 

изпълнението на Социалния фонд за климата към справяне със социалните въздействия върху уязвимите 

групи, засегнати от СТЕ2. СФК ще предоставя временно подпомагане на доходите и ще включва както 

мерки, така и инвестиции, като мерките трябва да доведат до структурни промени със значително и трайно 

въздействие. Целта на СФК е да предизвика структурни промени в полза на уязвимите домакинства и да 

допринесе за усилията за постигане на водещата цел за намаляване на бедността за 2030 г., определена в 

плана за действие на Европейския стълб на социалните права.  

 

По време на мандата си ще работя в тясно сътрудничество и с изпълнителния заместник-председател, 

отговарящ за хората, уменията и подготовката, за да се гарантира справедлив преход за всички и да се 

създадат подходящи условия, за да могат дружествата да постигнат нашите общи цели. Както беше 

обявено в плана за действие от 2024 г. относно недостига на работна ръка и умения в ЕС, Комисията ще 

създаде Обсерватория за справедлив преход, за да се улесни наблюдението на напредъка. Службите на 

Комисията ще анализират съответните съществуващи рамки и ще проучат как може да се насърчи една 

съвместна и проактивна визия с реалистични механизми като част от процесите на по-дългосрочни 

промени. Ще подкрепям и работата ѝ в областта на трудовото право, 

за да се гарантира, че хората и техните работни места остават в центъра на нашата социална пазарна 

икономика, дори с развитието на нашите индустрии и икономики.   

 

Уменията са от решаващо значение за нашата конкурентоспособност и за чистия и справедлив преход. 

Пактът за умения и правилното определяне на необходимите умения ще бъдат важна част от съюза на 

уменията, като играят ключова роля за осигуряването на подходящите умения за критичните отрасли. Ще 

работя в тясно сътрудничество с изпълнителния заместник-председател, отговарящ за хората, уменията и 

подготовката, за да надградим отличната работа на широкомащабните партньорства в рамките на Пакта за 

умения, като подкрепяме повишаването на квалификацията и преквалификацията на работниците.  

 

Въпроси от комисията по вътрешния пазар и защита на потребителите: 

13. Налице е широк консенсус, че доверието в ЕС зависи от ефективното прилагане на неговите правила, 

включително Законодателния акт за цифровите пазари и Регламента за чуждестранните субсидии. 

Какви са Вашите приоритети за правоприлагане в това отношение и как ще гарантирате навременното 

и ефективно прилагане, което да доведе до ползи за потребителите и предприятията в ЕС и да допринесе 

за правилното функциониране на вътрешния пазар? Като се има предвид, че тази работа е свързана с 

висока степен на сложност, как ще гарантирате, че разполагате с подходящи квалифицирани ресурси и 

координирани действия в рамките на Европейската комисия? 

Един от приоритетите ми, ако бъда одобрена за изпълнителен заместник-председател, ще бъде да 

гарантирам, че новите инструменти, като Акта за цифровите пазари и Регламента за чуждестранните 

субсидии, се прилагат ефективно и осигуряват реална добавена стойност за потребителите и 

предприятията в ЕС. Тези инструменти са насочени към справяне с нарастващите предизвикателства пред 

икономиката на ЕС. Възнамерявам да прилагам Акта за цифровите пазари, с който се налагат задължения 

на най-големите цифрови платформи, като се гарантира, че тези платформи работят по справедлив и 

благоприятен за конкуренцията начин. Също така ще отдам най-висок приоритет на прилагането на 

Регламента за чуждестранните субсидии, който дава възможност на Комисията да се справи с 
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нарушенията, причинени от субсидии, предоставени от държави извън Съюза на дружества, които 

извършват дейност на единния пазар. Това позволява на ЕС да гарантира еднакви условия на конкуренция 

за всички дружества, извършващи дейност на единния пазар, като същевременно остава отворен за 

търговия и инвестиции. 

За Акта за цифровите пазари три важни измерения ще определят приоритизирането на работата ми с 

изпълнителния заместник-председател, отговарящ за технологичния суверенитет, сигурността и 

демокрацията. Първо, да се отворят затворени екосистеми, било то в областта на мобилните телефони, 

резултатите от онлайн заявки за търсене или онлайн пазарите. Това ще даде възможност на по-малките 

иновативни предприятия да предлагат нови услуги на потребителите. С течение на времето това ще им 

даде възможност да се състезават с утвърдените контролиращи достъпа предприятия на собствения им 

терен. Второ, да се даде избор на потребителите. Твърде често контролиращите достъпа предприятия 

налагат свои собствени общи условия на потребителите, като твърдят, че няма достатъчно добра 

алтернатива. Трето, да се гарантира, че данните принадлежат на лицата, които ги генерират. Гражданите 

имат право да пренасят данните си, където желаят, и да решават дали искат личните им данни да бъдат 

използвани за реклами или не. Контролиращите достъпа предприятия не следва да използват данните, 

генерирани от потребителите на търговците, продаващи своите продукти на онлайн пазари, когато се 

конкурират с тези търговци на собствената си платформа. Искам да овластя европейските граждани и 

предприятия в техния цифров живот и с оглед на това ще изисквам контролиращите достъпа предприятия 

да спазват задълженията си съгласно Акта за цифровите пазари. Ако не го направят, няма да се поколебая 

да използвам всички инструменти, предвидени в Акта за цифровите пазари, включително глобите, когато 

е целесъобразно.  

Що се отнася до прилагането на Регламента за чуждестранните субсидии, двата начина за правоприлагане 

са концентрациите и разследванията ex officio. Във връзка с концентрациите, включващи чуждестранни 

субсидии, ще бъда строга по отношение на операциите, които включват субсидии от държави извън Съюза, 

и няма да се колебая да използвам пълните правомощия на този нов инструмент, когато е целесъобразно, 

включително в случаи на несправедливо субсидирани придобивания на европейски целеви дружества. А 

що се отнася до разследванията ex officio (т.е. разследванията по собствена инициатива на Комисията), ще 

продължа текущите предварителни разследвания. При пълно спазване на правилата не мога да 

предопределям резултата от тези разследвания на този етап. И разбира се, ще гарантирам, че непрекъснато 

наблюдаваме за нови случаи, които налагат предприемането на действия ex officio, и когато е 

целесъобразно, започваме разследвания. В съответствие с моето писмо за определяне на ресора 

възнамерявам да съсредоточа усилията си ex officio върху най-засегнатите сектори и видовете 

чуждестранни субсидии, които са най-вредни за лоялната конкуренция на единния пазар. Многото 

измерения на единния пазар ще изискват силна координация и ще допринеса активно, така че нашите 

действия да бъдат приведени в съответствие с основните европейски приоритети.   

Въпроси от комисията по транспорт и туризъм: 

14. Съгласно писмото за определяне на ресора бъдещият кандидат за изпълнителен заместник-

председател за чист, справедлив и конкурентен преход ще отговаря за правната рамка за целите на ЕС 

за декарбонизация и за прилагането на законодателството „Подготвени за цел 55“. Същевременно 

комисията TRAN ръководи законодателната работа на ЕП относно декарбонизацията на транспорта 

(RefuelEU — сектор „Авиация“, FuelEU — сектор „Морско пространство“, преразглеждане на 

Директивата относно разгръщането на инфраструктура за алтернативни горива). Каква е Вашата 

оценка на въздействието на свързаното със Зеления пакт законодателство върху транспортния сектор? 

Каква е Вашата визия за подготовка на нова схема за декарбонизация на транспортния сектор след 

2030 г., като същевременно се гарантират еднакви условия на конкуренция за европейските транспортни 

дружества, конкурентоспособността на европейския транспортен сектор и висококачествени и 

привлекателни работни места в Европа? Във връзка с това как предвиждате Вашето сътрудничество с 

бъдещия изпълнителен заместник-председател, отговарящ за сближаването и реформите, и с бъдещия 

член на Комисията по въпросите на устойчивия транспорт и туризма? 

В съответствие с Европейския зелен пакт всички икономически сектори трябва да допринасят за целите на 

ЕС в областта на климата. В този контекст транспортът, чиито емисии на CO2 все още са над равнищата 

си от 1990 г., е от решаващо значение за постигането на ангажимента на ЕС за неутралност по отношение 

на климата до 2050 г. ЕС въведе всеобхватна рамка на политиката, включително пакета „Подготвени за 

цел 55“, и всеобхватна стратегия за устойчива и интелигентна мобилност, която доведе, наред с другото, 
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до пакета за ефективна и екологосъобразна мобилност и пакета за екологизиране на товарния транспорт с 

цел декарбонизация на транспорта.  

 

Иновациите, цифровизацията, ефективното изпълнение и необходимите инвестиции са от решаващо 

значение за постигането на нашите ключови цели. За завършването на основната мрежа TEN-T до 2030 г. 

е необходимо инфраструктурата на ЕС да стане по-устойчива на природни бедствия или враждебни 

действия, да се внедрят иновативни и цифрови решения, като например устойчиви транспортни горива и 

инфраструктура за зареждане, да се модернизира автомобилният ни парк и да се организира по-

интелигентна мобилност в градовете, да се осигурят инвестиции и планиране. Вече бяха представени 

предложения за подобряване на използването на капацитета на нашата инфраструктура, по-специално за 

железопътния транспорт и вътрешните водни пътища, и се надявам, че съзаконодателите скоро ще 

постигнат споразумение по тях.  

 

На комисаря по въпросите на устойчивия транспорт и туризма беше възложено да разработи план за 

инвестиции за устойчив транспорт, за да се даде приоритет на инвестициите за декарбонизация в ЕС. Ще 

подкрепям изцяло това начинание и ще го включа в Пакта за чиста промишленост. Същевременно трябва 

да вземем предвид глобалното измерение. Чистият преход трябва да върви ръка за ръка с мерки за 

повишаване на конкурентоспособността на транспортния сектор на ЕС в световен мащаб, като текущата 

работа в рамките на Международната организация за гражданско въздухоплаване и Международната 

морска организация е жизненоважна.  

 

Публичните инвестиции ще играят съществена роля, например чрез добре насочена публична помощ в 

съответствие с нашите правила за държавната помощ. В същия дух ще предприема действия за 

противодействие на чуждестранните субсидии и инвестиции, които биха могли да доведат до нарушаване 

на конкуренцията и да поставят нашите европейски транспортни дружества в неизгодно положение. 

Въпреки това бюджетът на ЕС не може да бъде единственият източник на инвестиции. Ще подкрепям 

работата на колегиума на членовете на Комисията с държавите членки и регионалните и местните органи, 

за да се гарантира, че те отразяват изцяло нашите съвместно договорени цели в собствените си бюджети и 

инвестиционни планове. Трябва също така да проучим възможностите за финансиране извън публичния 

сектор и поради това ще допринеса за работата по разработването на иновативни източници на 

финансиране, които могат да стимулират и привлекат инвестиции от частния сектор. Тази работа следва 

да се съсредоточи върху засиленото сътрудничество с Европейската инвестиционна банка и Европейската 

банка за възстановяване и развитие, за да се гарантира, че техните стратегии за кредитиране отразяват най-

неотложните нужди на политиката. 

 

Следващата Комисия ще се съсредоточи върху разширяването на достъпа до финансово изгодни 

транспортни възможности за всички европейци. Справянето с транспортната бедност ще бъде в 

съответствие и с първата по рода си европейска стратегия за борба с бедността под ръководството на 

изпълнителния заместник-председател, отговарящ за хората, уменията и подготовката, за която с радост 

ще допринеса. Следващата Комисия ще работи и за създаването на високи стандарти за здравословни и 

безопасни условия на труд, ще инвестира в преквалификация и повишаване на квалификацията и ще 

привлече повече млади хора в сектора. Заедно с други членове на колегиума ще направлявам нашите 

инвестиции и финансиране в справедлив и социален преход и в мобилността, по-специално чрез 

Социалния фонд за климата. 

 

Готова съм да подкрепям изцяло комисаря по въпросите на устойчивия транспорт и туризма в работата, 

описана по-горе, и да работя в тясно сътрудничество с изпълнителния заместник-председател, отговарящ 

за сближаването и реформите.  

 

Въпроси от комисията по регионално развитие: 

15. Въпреки скромния си бюджет Фондът за справедлив преход (ФСП) беше ключово постижение на 

последния законодателен мандат и основен инструмент за териториите, изправени пред социално-

икономически предизвикателства, свързани с прехода към неутралност по отношение на климата. 

Проблемите с разпределението на ресурсите, административните пречки и балансирането на 

екологичните и социалните цели обаче ограничиха ефективността му. В резултат на това много от 

очакваните бенефициери, включително хиляди работници от въглеродно интензивни отрасли, не 

получиха подкрепа. Понастоящем голяма част от средствата по ФСП все още трябва да бъдат усвоени 

в срок до 2026 г. 
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Как планирате да подкрепите местните и регионалните власти за ускоряване на усвояването и 

предотвратяване на отмяната на бюджетни кредити, като същевременно се гарантира добавената 

стойност на проектите? Обмисляте ли създаването на Фонд за справедлив преход 2 или възнамерявате 

да включите неговите цели в други фондове на политиката на сближаване, като принципът на 

справедлив преход да се прилага хоризонтално? Ще разпределите ли повече ресурси за справедливия 

преход? Какви мерки ще предприемете, за да гарантирате, че подкрепата достига до най-уязвимите 

региони и сектори? Планирате ли да опростите изискванията за достъп на работниците до 

подпомагане? Смятате ли, че законодателството в областта на държавната помощ трябва да бъде 

преразгледано, за да се даде възможност за по-опростен и по-бърз достъп до подпомагане? И накрая, 

планирате ли да разширите подпомагането от страна на Фонда, така че да обхване региони, като 

например тези с автомобилна промишленост или интензивно земеделие, и да увеличите финансирането 

пропорционално? 

В сътрудничество с изпълнителния заместник-председател по въпросите на сближаването и реформите, 

ако бъдем одобрени, ще надграждаме върху текущите усилия за подкрепа на регионите, засегнати от 

чистия преход. Изпълнението на Фонда за справедлив преход (ФСП) напредва с добри темпове, като 

процентът на подбор на равнище фонд нараства до 25 %. Въпреки че няколко региона по ФСП все още се 

нуждаят от допълнителна подкрепа за изпълнението на своите териториални планове за преход, 

съществуват много инструменти и аз ще продължа да насърчавам държавите членки да ги използват.  

 

Акцентът е върху това да се гарантира, че всички средства се използват ефективно за привличане на нови 

дружества, създаване на работни места и предоставяне на нови икономически възможности в области, 

които са в преход към източници, различни от въглищата и изкопаемите горива. Заедно с изпълнителния 

заместник-председател по въпросите на сближаването и реформите ще се стремя към регулаторна среда, 

която дава възможност на всички заинтересовани страни, включително работниците, да участват 

пълноценно във финансирането от ЕС и да се възползват от него, като гарантирам, че нашите политики 

подкрепят местното развитие по приобщаващ и ефективен начин.  

 

Активното участие на работниците в програмирането и изпълнението на ФСП улеснява достъпа до 

финансиране. Например проектът „Заетост след края на въглищата“ в полския подрегион Конин беше 

разработен като инициатива „отдолу нагоре“ на синдикатите на рудниците за добив на лигнитни въглища. 

Целта на проекта е да се подпомогнат участниците по пътя им към нова и устойчива заетост чрез 

предоставяне на целева помощ, предназначена за представителите на работниците и служителите. 

Проектът подкрепя преквалификацията и повишаването на квалификацията на бивши служители на мини 

и електроцентрали, засегнати от постепенното прекратяване на производството на енергия от лигнитни 

въглища.  

 

Ще работя с колегите си, комисарите по въпросите на устойчивия транспорт и туризма и по въпросите на 

селското стопанство и храните, за да направя оценка на начините за подкрепа на регионите, които разчитат 

за своята икономическа динамика на автомобилния сектор или на интензивното селско стопанство. 

Визията за бъдещето на селското стопанство и храните и планът за действие на ЕС в областта на 

промишлеността за автомобилния сектор ще очертаят мерките, които можем да предприемем, и очаквам с 

нетърпение да дам своя принос към тях.  

 

Въпроси от комисията по земеделие и развитие на селските райони 

16. Селското и горското стопанство ще играят роля в един чист, справедлив и конкурентен преход. Те 

са два от малкото сектори, които не само отделят въглерод, но и могат активно да спомогнат за 

улавянето на въглерода, за осигуряването на възобновяеми суровини и за смекчаването на последиците 

от изменението на климата, като същевременно гарантират продоволствената сигурност за нашите 

граждани. Как възнамерявате да укрепите секторите на селското и горското стопанство в условията 

на справедливия преход? Как могат да бъдат създадени стимули за селското и горското стопанство, за 

да се увеличи техният принос като поглътители на въглерод и да се постигне техният устойчив 

конкурентен преход? Как възнамерявате да помогнете на земеделските и горските стопани да се 

адаптират към предизвикателствата на изменението на климата? 

Как планирате да засилите перспективите и приноса на селското стопанство за засилване както на 

социално-икономическия растеж, така и на подобряването на околната среда, включително чрез 
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увеличаване на потенциала на биоикономиката, кръговата икономика, устойчивите вериги за доставки 

на храни и иновативните методи? 

Селското и горското стопанство са от стратегическо значение за нашата сигурност и автономност. Тези 

сектори са от ключово значение за нашата природна среда и са особено важни за борбата ни с изменението 

на климата и за създаването на кръгова биоикономика през 2050 г. В същото време това са икономически 

сектори, които трябва да бъдат конкурентоспособни и жизнеспособни. Земеделските стопани и 

собствениците на гори заслужават справедлив доход и следва да бъдат подкрепяни, стимулирани и 

възнаграждавани за предоставянето на обществени блага.  

 

За да се укрепят тези сектори в прехода, стратегическите планове по ОСП служат като ориентиран към 

резултатите инструмент за насочване на подпомагането към земеделските стопани и някои горски стопани. 

В настоящите планове 32 % от средствата по ОСП, възлизащи на близо 97 милиарда евро от 

разпределените средства за периода 2023—2027 г., са предназначени за цели в областта на климата, 

околната среда и хуманното отношение към животните. Европейската сметна палата в своя скорошен 

доклад относно стратегическите планове по ОСП от 30 септември 2024 г. призна, че „екологосъобразната 

структура“ на Регламента за стратегическите планове по ОСП за периода 2023—2027 г. дава възможност 

за увеличаване на амбициите в областта на околната среда и климата в ОСП, но този потенциал трябва да 

се използва по-добре чрез националните планове.  

Държавната помощ може също да играе ключова роля в подкрепа на селското и горското стопанство. Ще 

работя с държавите членки, за да им се даде възможност да се възползват от съществуващите правила за 

държавна помощ, които предвиждат специфична, наскоро преразгледана рамка и групово освобождаване 

за секторите на селското и горското стопанство и селските райони. Рамката и груповото освобождаване, 

предназначени да допълват общата селскостопанска политика, предоставят на държавите членки 

достатъчно възможности за подпомагане на земеделските стопани чрез насърчаване на икономическото 

развитие и подпомагане на инвестициите. Инструментариумът за държавна помощ се допълва от подкрепа 

de minimis за селскостопанския сектор като допълнителен инструмент. Ако бъда одобрена за изпълнителен 

заместник-председател, възнамерявам да гарантирам, че прегледът на помощта de minimis в селското 

стопанство, целящ да отчете инфлацията, ще приключи бързо. 

Укрепването на конкурентоспособността, издръжливостта и устойчивостта на селскостопанския сектор 

също ще изисква основан на стимули подход, допълващ публичната подкрепа. Това беше подчертано в 

стратегическия диалог относно бъдещето на селското стопанство на ЕС. Стратегическият диалог също 

така призна необходимостта от система за сравнителен анализ в целия ЕС като предпоставка за новия 

подход към устойчивостта. С новия Регламент относно поглъщанията на въглерод и въглеродното 

земеделие (РПВВЗ) поставяме основите на нов пазар за устойчивост чрез въвеждане на стандартизиран 

подход за сертификати за устойчивост в цяла Европа. РПВВЗ обхваща не само поглъщанията на въглерод, 

но и биологичното разнообразие и адаптирането, като признава управленските практики, които повишават 

устойчивостта спрямо въздействието на изменението на климата, подобряват плодородието на почвата и 

опазват и възстановяват природата, като осигуряват печеливши за всички решения за продоволствена 

независимост и производителност на земята. Както беше посочено по-горе, считам, че природните кредити 

също така предоставят обещаваща възможност за възнаграждаване на земеделските стопани за техните 

услуги и ще подкрепям комисаря по въпросите на околната среда, устойчивостта на водните ресурси и 

конкурентоспособната кръгова икономика при по-нататъшното разработване на тази концепция. 

Конкретно по отношение на устойчивостта в сектора през 2023 г. Комисията прие насоки за изключване 

от член 101 от ДФЕС на споразуменията за устойчивост в селското стопанство. Това изключване позволява 

на селскостопанските производители и други оператори във веригата за доставки на селскостопански 

хранителни продукти да прилагат стандарти за устойчивост, които надхвърлят изискванията понастоящем 

съгласно действащото законодателство на ЕС и националното законодателство. Ще имам готовност да 

предоставя насоки на земеделските стопани и техните партньори по веригата, които предлагат инициативи 

за устойчивост. 

Ако бъда одобрена, ще се стремя към приемането на нова стратегия за биоикономиката. Това следва да 

даде възможност на Европа да се възползва от потенциала на един разрастващ се сектор, като се гарантират 

конкурентоспособност и просперитет, включително в селските райони. Ангажирам се да представя 

стратегия, която предоставя на европейските предприятия ръководна рамка за развитие в екологичния и 

кръговия преход. 


